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Editorial 

EK zahájila s ČR řízení   
Evropská komise zahájila s ČR proceduru 

pro porušení práva kvůli tomu, že Česko do-
sud neodeslalo do Bruselu plán emisí kysliční-
ku uhličitého na léta 2008 až 2012. Sdělila to 
Evropská komise. Plán měl být hotov do  
30. června a komise už Českou republiku 
upomínala za to, že ho nedodala. 

Elektrárna zkouší spalovat šťovík 
Hnědouhelná elektrárna Tisová u Sokolova 

(ETI) Skupiny ČEZ zkouší letos poprvé spalo-
vat jako biomasu i šťovík. Pokus, který začal 
letos v létě, potrvá do konce roku a poté bude 
vyhodnocen. Když se šťovík osvědčí, mohlo 
by toto alternativní palivo doplnit už nyní 
využívanou dřevní štěpku. Šťovíku letos pou-
žije ETI při výrobě elektrické energie kolem 
100 tun.  

Zákon o výrobě tepla z obnovitel-
ných zdrojů ve sněmovně neuspěl  

    Dolní parlamentní komora 28. listopadu 
předkladatelům vrátila k dopracování předlo-
hu, která si klade za cíl zvýšit do roku 2010 
podíl obnovitelných zdrojů energie, a to pře-
devším biomasy, na celkové spotřebě primár-
ních energetických zdrojů. Proti předloze se 
postavila především ODS. Tvrdí, že návrh 
nepočítá s tím, že ani biomasa není nevyčerpa-
telná. Přijetí zákona by tak mohlo konečnou 
cenu tepelné energie prodražit.  

Krátce 

Společnost Kovohutě Příbram nástupnická chce spolupra-
cí se školami zvýšit zájem mladých lidí o ekologickou likvi-
daci odpadu. V rámci nového projektu nabízí studentům i 
zaměstnancům škol exkurze, stáže nebo možnosti seminár-
ních prací, které by je motivovaly ke sběru a následné recyk-
laci elektroodpadu, olověných baterií, polypropylenu, víček 
z PET lahví a baterií do elektrospotřebičů, řekl marketingo-
vý manažer Miroslav Jarolímek.  

„Jde o projekt spolupráce se školami v oblasti ekologie, 
třídění a sběru odpadů,“ dodal. Kovohutě nabízejí školám 
ekologickou službu v podobě pomoci s odstraněním a využi-
tím odpadů a pracovní příležitost pro studenty. Bližší informace o projektu jsou na adrese  
www.kovopb.cz/cz/skoly_i.html nebo na e-mailu kovohute@kovopb.cz . V rámci rozšíření služeb 
firma připravuje také podobný Projekt obce.  

Kovohutě Příbram nástupnická se zabývají zpracováním odpadů s obsahem olova a cínu, výro-
bou olova, jeho slitin a dalších výrobků, zpracováním odpadů s obsahem drahých kovů a odpadů 
elektrických a elektronických zařízení. Ve svém areálu vykupují od občanů olověné baterie a nově 
také odebírají elektroodpad. Obrat firmy letos potřetí v řadě překročí miliardu korun.  

Kovohutě naučí studenty recyklovat odpad  
Odpady 

 Čím je legislativa složitější, tím víc se nedodržuje 
Při kontrolách vnitrostátní přepravy odpadů, 

kterou prováděl krajský úřad ve spolupráci 
s  Celním úřadem, jsme se přesvědčili, že vozi-
dla nesplňují požadavky ke sběru a výkupu 
odpadů. Všechna kontrolovaná vozidla pouze 
přepravovala odpady od původce odpadů do 
zařízení k využití nebo odstranění odpadů.  

Některé kontrolované subjekty nebyly vyba-
veny ani základními doklady, které jsou stano-
veny pro přepravu odpadů v zákoně o odpa-
dech a v jeho prová-
děcí vyhlášce. Chy-
běl jim evidenční list 
pro přepravu nebez-
pečných odpadů po 
území České repub-
liky, pokyny pro 
případ nehody nebo 
například identifi-
kační list nebezpeč-
ného odpadu, který 
by měl dopravci 
před zahájením pře-
pravy předat původ-
ce nebo oprávněná osoba požadující přepravu 
odpadů. Dokonce se vyskytli dopravci, kteří 
nebyli vybaveni žádnými doklady, jež by urči-
ly, že se přepravuje odpad, i když do protokolu 
o kontrole uvedli, že odpad přepravují. Zjištěné 
nedostatky se přitom týkají jak přepravy odpa-
dů nebezpečných, tak i odpadů ostatních. 

Tento problém ukazuje, jak dopadá plnění 
předpisů, které jsou vytvořeny bez zkušeností 

z praxe, nebo předpisů, které se zbytečně pře-
krývají. To je případ přepravy odpadů, kde by 
stačilo, aby se dodržoval zákon o silniční do-
pravě a Evropská dohoda o mezinárodní silnič-
ní dopravě nebezpečných věcí – ADR. Každý 
původce odpadů by byl povinen se o své odpa-
dy postarat až do doby jejich využití nebo od-
stranění.  
Čím je legislativa složitější a méně jasná, tím 

více dochází k jejímu porušování a nedodržo-
vání. Argument Mi-
nisterstva životního 
prostředí, že předpi-
sy se tak často mění 
a jsou tak složité 
kvůli transponování 
směrnic Evropské 
unie do naší legisla-
tivy, neobstojí.  
Dříve nebyly zákony 
tak složité a podni-
katelská veřejnost je 
stačila obsáhnout a 
řídit se jimi. Pracov-

níci státní správy, kteří díky přehlednější le-
gislativě měli více času na kontroly, dokázali  
v terénu rychle a účinně napravovat zjištěné 
nedostatky.   

 

I n g .  L a d i s l a v a  K u č n á ,  o d b o r   

ž i v o t n í h o  p r o s t ř e d í  a  z e m ě d ě l s t v í   

K r a j s k ý  ú ř a d  Z l í n s k é h o  k r a j e  

Ekologické veletrhy Brno 
– uzávěrka již 19. ledna  

 

Přihlásit se za zvýhodněnou cenu na Ekologické 
veletrhy v Brně mohou všichni vystavovatelé do  
19. ledna 2007. Na tento termín je stanovena uzá-
věrka přihlášek, i když veletrhy se budou konat až 
29.-31. května 2007. Tehdy se otevřou brány brněn-
ského výstaviště dvěma projektům – mezinárodní 
vodohospodářské výstavě VODOVODY – KANALI-
ZACE (VOD-KA) a mezinárodnímu veletrhu techniky 
pro tvorbu a ochranu životního prostředí ENVIBRNO.  
„Hlavní novinkou pro naše nové vystavovatele je 
program START,“ uvedla vedoucí manažerka pro-
jektu Ing. Jana Ostrá. Obdobně jako u Stavebních 
veletrhů Brno mohou nové firmy využít balíček slu-
žeb, který jim přinese hned několik výhod – minimální 
administrativní náročnost, zvýšenou marketingovou 
podporu jejich účasti, více firemních pozvánek a 
dalších benefitů.   

Více informací: www.ekologickeveletrhybrno.cz  

http://odpady.ihned.cz/
http://www.kovopb.cz/cz/skoly_i.html
mailto:kovohute@kovopb.cz
http://www.ekologickeveletrhybrno.cz
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Odpůrci Temelína na hranicích  
Rakouští odpůrci jihočeské Jaderné elektrár-

ny Temelín 3. prosince odpoledne zablokovali 
dva jihočeské hraniční přechody. Přechod ve 
Wullowitz/Dolním Dvořišti zatarasily traktory 
po dobu šesti hodin. Šlo o nejdelší blokádu 
hranic za posledních šest let.  

V Č. Krumlově hořela třídicí linka  
Škodu za více než 5 mil. Kč způsobil  

22. listopadu požár třídicí linky v areálu sklád-
ky komunálního odpadu v Českém Krumlově. 
Oheň a následné hašení zničily především 
zařízení linky, hasiči ale museli bojovat i  
s plameny, které zachvátily uskladněný odpad.  

Za komunální odpad stejně 
Obyvatelé Olomouce zaplatí příští rok za 

svoz a likvidaci odpadů stejnou částku jako  
letos, tedy 492 Kč. Rozhodli o tom olomoučtí 
radní. Ušetřit by však měli lidé, kteří se mimo 
město zdržují více než půl roku.  

Sobotín se zbaví černé skládky  
Ze Sobotínu na Šumpersku zmizí po letech 

rozsáhlá černá skládka odpadů, která začala 
vznikat ve středu obce asi v 70. letech minulé-
ho století. Její likvidace si vyžádá více než  
18 mil. Kč, většinu nákladů uhradí dotace. Na 
místě skládky vyroste podle vedení obce ve-
řejná zeleň. 

Vláda dá Tatře 150 milionů Kč 
Celkem 150 mil. Kč z privatizačních výnosů 

uvolnila vláda na odstranění starých ekologic-
kých škod v areálu automobilky Tatra.  

V Berouně rekultivovali skládku  
V Berouně dokončili rekultivaci černé 

skládky v městské části Zdejcina. Městský 
rozpočet se na téměř třináctimilionové investi-
ci podílel 1,9 mil. Kč. Na stavbu, která začala 
letos v srpnu, získalo město dotaci téměř  
1,3 mil. Kč ze Státního fondu životního pro-
středí, dalších 9,5 mil. Kč činil příspěvek  
z Evropského fondu pro regionální rozvoj. 

Likvidace spotřebičů bez placení  
Za likvidaci starých televizí, ledniček či 

počítačů už Chrudim nebude platit a za pomoc 
se zneškodněním vyřazených spotřebičů do-
konce vydělá.  

Radnice podepsala smlouvu s třemi firmami, 
které se zabývají zpětným odběrem elektric-
kých zařízení. Město tak vstoupilo do kolek-
tivního systému zpětného odběru těchto vý-
robků. Uvedl to místostarosta Petr Řezníček. 
„Město bude ve svém sběrném dvoře tato 
zařízení shromažďovat, firmy zařídí jejich 
likvidaci a technickým službám za to budou 
platit,“ popsal nový systém Řezníček.  

Elektrárna Dětmarovice ze Skupiny ČEZ se 
chce podílet na vyčištění ropných lagun, které 
skrývají na okraji Ostravy nedaleko sídliště 
Fifejdy statisíce tun kontaminované zeminy. 
Černouhelná elektrárna nyní prověřuje, zda její 
technologie umožní tyto látky spalovat, řekla 
mluvčí ČEZ pro severní Moravu Alice Lutiša-
nová. Mimořádnou státní zakázku na vyčištění 
lagun za zhruba 3 mld. Kč získalo před dvěma 
lety sdružení Čistá Ostrava. V polovině listopa-
du uskutečnila dětmarovická 
elektrárna po zhruba roční 
přípravě první testovací 
zkoušku. „Její výsledky určí, 
zda dojde k eventuálnímu 
spalování region ekologicky 
zatěžujícího materiálu z la-
gun Ostrama v Elektrárně 
Dětmarovice,“ uvedla mluv-
čí. Případné spalování ekolo-
gicky zatěžujícího materiálu 
by podle Lutišanové trvalo několik let, celkové 
investice by dosáhly řádově desítek milionů 
korun.  

V areálu bývalé chemičky je třeba odtěžit 
200 tisíc tun ropných kalů, vyčistit 600 tisíc 
tun znečištěné zeminy i podzemní vodu. Ně-
které odpady chtějí firmy recyklovat. Napří-
klad získaný olej se bude využívat jako kapal-
né palivo, z tuhých zbytků ropných kalů vznik-
ne alternativní palivo.  

Firmy slibují obyvatelům Ostravy, že likvida-
ce lagun jejich život neovlivní. Všechny citlivé 

procesy mají ukrýt podtlakové haly odvětráva-
né přes filtry, k lidem by se tudíž neměl dostat 
žádný zápach. Mezi staveništěm a sídlištěm 
Fifejdy navíc vyroste protihluková stěna.  

Sdružení Čistá Ostrava tvoří pod vedením 
kolínské společnosti Geosan Group firmy ŽS 
Brno a pražský Aquatest. Rozhodujícím doda-
vatelem je stavební firma Tchas.  

Ostravské laguny jsou produktem odpadů  
z rafinerie, která byla v provozu celé minulé 

století. Patří k největším 
ekologickým zátěžím v re-
publice. V 90. letech vláda 
spoléhala na to, že se s la-
gunami nejlépe vypořádá 
soukromý majitel. Prodala 
proto chemičku Ostramo 
podnikateli Vítězslavu Vlč-
kovi. Jeho firma ale zkracho-
vala, při povodních v roce 
1997 dokonce z areálu vy-

teklo několik tisíc tun olejů do Černého potoka. 
Stát nakonec vykoupil laguny za symbolickou 
korunu zpět, o zamořené území se od té doby 
stará státní podnik Diamo.  

Ministr průmyslu a obchodu Martin Říman  
v říjnu v Ostravě uvedl, že likvidaci ropných 
lagun hrozí velké zpoždění, protože se za dva 
roky od podpisu smlouvy na likvidaci nebez-
pečného odpadu na lagunách téměř nic neudě-
lalo, hlavní část území má přitom být vyčištěna 
již v roce 2010. Podle sdružení je za tím likna-
vost úředníků.  

Elektrárna testuje spalování látek z ostravských lagun  

Vyššímu využívání energetických plodin  
v českém zemědělství by podle Vlasty Petříko-
vé z českého sdružení pro biomasu CZ Biom 
pomohla změna dotační politiky státu.  

Zatímco v Česku se z celkového množství 
energie vyrobí z biomasy jen nejvýše dvě tři 
procenta, ve Švédsku je to až 26 procent, řekla 
Petříková. „Stojí to a padá s pěstováním rost-
lin, protože zbytková biomasa v podobě lesní 
dřevní štěpky nebo slámy nemůže stačit,“ do-
dala. Situace se podle ní 
nezmění, pokud bude stát 
stejně jako dosud víc 
podporovat tradiční ze-
mědělské plodiny. Minis-
terstvo zemědělství už ale 
prý změny přislíbilo. 

Jako příklad uvedla 
Petříková dotace na za-
travňování. Zemědělec, 
který pole zatravní, má 
pak prakticky na několik 
let téměř bez práce vystaráno. „Kdo ale trávu 
sežere?“ poznamenala Petříková s odkazem na 
ubývající stavy dobytka. Kvůli výhodnějším 
dotacím už podle ní několik pěstitelů energetic-
kých plodin pole zaoralo a zatravnilo. Pěstitelé 
podle ní nemají dostatečnou motivaci pro pro-
dukci energetických rostlin. Důkazem je i to, 
že z 10 mil. Kč, jimiž tento obor loni Minister-
stvo zemědělství dotovalo, vyčerpali pouze  

1,7 mil. Kč. „Letos je to ještě míň, kolem  
1,4 mil. Kč,“ podotkla Petříková. 

Jednou z nejlepších energetických plodin je 
podle ní šťovík krmný. „Je vytrvalý, protieroz-
ní, když se porost dobře udržuje, vydrží deset 
let,“ dodala. Jako zdroj energie mohou šťovík 
využít zemědělské podniky, drobní pěstitelé, 
obecní kotelny, bioplynové stanice i velké 
teplárny. Výhřevnost biomasy je přitom srov-
natelná s hnědým uhlím. 

Na čtyřech hektarech 
letos založil porost šťoví-
ku i Vladimír Gut z Ra-
došovic na Benešovsku, 
poprvé sklízet bude příští 
rok. Plodinu by měl do-
dávat do spalovny bioma-
sy v nedaleké Zruči nad 
Sázavou. „Zatím jsem to 
moc neřešil a je to pro mě 
okrajová záležitost. Chci 
to ale zkusit a naučit se 

to,“ řekl Gut. Problémem by podle něj nemělo 
být ani případné pořízení technologie třeba na 
výrobu pelet nebo briket ze šťovíku. Otázkou 
bude spíš zajištění odbytu. Šťovík by mohl být 
ideální energetickou surovinou na venkově. 
Proto by měl podle Guta nákup kotlů na jejich 
spalování stát finančně podpořit, podobně, jako 
to před lety udělal například u přímotopných 
elektrických těles. 

Ve výrobě energie z biomasy Česko zaostává 

http://odpady.ihned.cz/
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Peníze na čističky z EU 
Česko s největší pravděpodobností získá  

60 mil. eur (asi 1,67 mld. Kč) na čističky od-
padních vod. Informoval o tom český ministr 
pro místní rozvoj Petr Gandalovič. Evropská 
komise dosud některé české projekty odmíta-
la. Podle EK je sice předčasné hovořit o defi-
nitivním rozhodnutí, vše je ale na dobré cestě 
„uspokojit“ české požadavky.  

Úvěr pro jadernou elektrárnu  
Evropská komise schválila pro projekt jader-

né elektrárny v bulharském Belene úvěr  
300 mil. eur (zhruba 8,4 mld. Kč), který po-
skytne evropský orgán pro jadernou energeti-
ku Euroatom. Oznámilo to bulharské minister-
stvo energetiky. Celkové náklady projektu by 
se přitom měly vyšplhat na téměř 4 mld. eur.  

Jablonečané zaplatí o desetinu víc  
    Až o desetinu vzroste od Nového roku 

cena za likvidaci komunálního odpadu v Jab-
lonci nad Nisou. Za každotýdenní vyvezení 
velké popelnice zaplatí domácnost 2505 Kč 
ročně, když letos ji to stálo jen 2272 Kč. Lidé, 
kteří naplní popelnici jen jednou za dva týdny, 
zaplatí místo 1342 Kč o 2 % více.   

Největší solární elektrárna v Číně 
Čína plánuje vystavět v chudé, ale slunečné 

severozápadní provincii Kan-su největší solár-
ní elektrárnu na světě. Informovala o tom 
agentura Nová Čína. Budování elektrárny 
potrvá pět let. Elektrárna o výkonu 100 mega-
wattů by měla přijít zhruba na 6,03 mld. jüanů 
(16,68 mld. Kč). Plánovači pro projekt vybrali 
město Tun-chuang, které se může pochlubit 
3362 hodinami slunečního svitu ročně.  

Zástupci členských vlád a poslanci Evrop-
ského parlamentu se dohodli na konečném 
znění návrhu regulace chemických látek, tak-
zvaného programu REACH. Kontroverzní 
směrnice, nařizující v Evropské unii nákladné 
testování desítek tisíc běžně používaných látek, 
by tak mohla vstoupit v platnost v první polo-
vině příštího roku.  

Pro Českou republiku to bude podle někte-
rých údajů znamenat náklad několika miliard 
Kč a ztrátu tisíců pracovních míst. Svaz che-
mického průmyslu odhaduje, že se sníží pro-
dukce celého zpracovatelského průmyslu  
o 14 mld. Kč ročně.  

Předběžnou dohodu budou muset schválit 
vlády zemí Evropské unie a parlamenty. Po 
týdnech intenzivních jednání to však bude již 
jen formalita. Nasvědčují tomu i slova europo-
slance Guida Sacconiho, 
předkladatele návrhu Ev-
ropskému parlamentu. 
„Každý by měl chápat, že 
bylo nemožné dosáhnout 
lepšího kompromisu. Je 
nyní čas, abychom napl-
nili svoje povinnosti. Vy-
zývám Evropský parla-
ment a Evropskou komi-
si, aby udělaly REACH 
realitou,“ řekl novinářům. 
Právě Sacconi patřil  
k jedněm z nejtvrdších 
vyjednávačů.  

REACH má nahradit od 
1. ledna 2008 současných 
45 chemických předpisů. Bude se týkat asi  
30 tisíc běžně používaných látek, jejichž vlast-
nosti budou muset výrobci prověřit. O podobu 
regulace vedli tvrdý boj ekologičtí aktivisté se 
zástupci chemického průmyslu. Vlády a poli-
tická seskupení v Evropském parlamentu pode-
píšou dohodu v nadcházejících týdnech. Hlaso-
vání v parlamentu je naplánováno na první 
polovinu prosince.  

Podle ředitele Svazu chemického průmyslu 
Ladislava Nováka ale vše nemusí jít tak hladce. 
„Zmíněný návrh regulace musí ještě posvětit 
Rada EU, která proti původnímu znění vystu-
povala, takže to nebude formalita. Proto pova-
žuji noční rozhodnutí jen za první krok,“ uvedl 
Novák na dotaz ČTK.  

„Myslíme si, že je to dobré pro spotřebitele, 
pro životní prostředí i pro průmysl,“ komento-
vala podobu dohody finská vyslankyně u EU 
Nina Vaskunlahtiová. Finsko, které nyní před-
sedá EU, chtělo REACH dojednat do konce 
tohoto roku.  
Český svaz se už kvůli plánované nové ev-

ropské legislativě například rozhodl založit 
neziskovou dceřinou společnost ReachCentrum 
CZ. Ta by měla firmám s novým nařízením 
pomáhat. Novák odhaduje, že REACH v tu-
zemsku způsobí pokles produkce ve zpracova-
telském průmyslu o 14 mld. Kč ročně. Podle 

optimistického výhledu by práci v tuzemsku 
mohly ztratit necelé dvě tisícovky lidí, pesimis-
tické předpoklady hovoří o skoro 15 tisících.  

Proti kompromisnímu návrhu se postavila 
organizace Greenpeace ČR. Podle vyjádření 
její mluvčí Vladimíry Tejnské REACH v sou-
časné podobě z trhu neodstraní množství ne-
bezpečných látek, a to včetně rakovinotvor-
ných, způsobujících vrozené vady a další vážná 
onemocnění. Látky se podle ní naopak budou 
používat i v případech, kdy jsou za ně k dispo-
zici bezpečnější náhrady. Evropské ekologické, 
zdravotní a spotřebitelské organizace proto 
apelují na evropské poslance, aby se pokusili 
REACH ještě posílit na plenárním zasedání 
uprostřed prosince, uvedla Tejnská.  

Názory ekologických aktivistů však zástupci 
evropských institucí odmítají. „Je to výrazné 

zlepšení současné situa-
ce. A týká se to přede-
vším zdraví a životního 
prostředí,“ informovala 
Evropská komise. Podle 
jejích zástupců navíc 
nehrozí riziko ohrožení 
hospodářské soutěže a 
dosažený kompromis by 
prý neměl ohrozit ani 
malé a střední firmy.  
Naděje na „posílení“ 
REACH je navíc praktic-
ky nemožná. Pokud je  
u zásadních materiálů 
dohoda mezi institucemi, 
pozměňovací návrhy jsou 

bez šancí. Zástupci některých frakcí je nepo-
chybně předloží, ale velké poslanecké frakce 
nemají šanci přehlasovat.  

Aktivisté se snažili upřít právo na výrobu 
látkám označeným za nebezpečné, pokud za ně 
existuje vhodná náhrada. Podle konečné verze 
budou muset výrobci předložit při žádosti  
o schválení zhruba 1500 látek „substituční 
plán“, pokud však prokážou, že je budou dosta-
tečně kontrolovat, tak budou povoleny.  

Tento výsledek aktivisté pokládají za oslabe-
ní regulace, protože tyto látky budou podle 
nich nadále ohrožovat zdraví. Výrobci však 
připomínají, že povinné nahrazování by vedlo 
k zákazu látek, které přinášejí celkově pro-
spěch v podobě společenských a ekonomic-
kých výhod, převažujících nad rizikem pro 
zdraví či životní prostředí.  

Odpůrci regulace varují, že nejrůznější analý-
zy, které si budou muset nechat zájemci o auto-
rizaci nebezpečných látek vypracovat, povedou 
k astronomickému růstu nákladů celého che-
mického průmyslu. Jen socioekonomická ana-
lýza u jednotlivé nebezpečné látky by měla stát 
až 70 tisíc eur (asi 2 mil. Kč).  

V České republice by měly přímé administra-
tivní náklady regulace REACH údajně stát 4 až 
6 mld. Kč a zhruba 80 % nákladů přitom pone-
sou malé a střední firmy.  

EU zná konečné znění chemické regulace REACH  
Ekologie 

International Electronics Recycling 
Conference  

Ve dnech 17.-19. ledna 2007 se uskuteční 
v německém Hamburku jeden z největších meziná-
rodních kongresů zaměřených na problematiku 
elektroodpadů. Patrony jsou European Electronics 
Recyclers Association, WEEE forum a nadnárodní 
asociace ORGALIME.  

Již šestý ročník zaručuje bohatou účast zástupců 
výrobců, kolektivních systémů a zpracovatelů elek-
troodpadu. Účastníci získají nové informace z ob-
lasti legislativy, rozvoje kolektivních systémů nebo 
zpracování elektroodpadu. Výběr prezentujících 
firem provádí Steering Comittee. Tentokrát mezi 
prezentující firmy patří Norddeutsche Affinerie, 
Sharp Corporation, WEEE forum, EERA (European 
Recyclers Association, STENA a mnoho dalších. 

V sekci zpracovatelů elektroodpadu se za Česko 
představí společnost SAFINA, a.s. Tato společnost, 
která patří mezi významné zpracovatele elektrood-
padu, tímto potvrzuje své významné místo na 
evropském trhu. Program akce je velmi bohatý a 
zahrnuje i návštěvy recyklačních zařízení. 

Více informací najdete na www.icm.ch  

http://odpady.ihned.cz/
http://www.icm.ch
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Velmoci podepsaly dohodu o reak-
toru na principu termojaderné fúze  

Představitelé šesti předních světových prů-
myslových velmocí a Evropské unie podepsali 
v Paříži dohodu o výstavbě pokusného reakto-
ru pracujícího na principu termojaderné fúze, 
k jaké dochází na Slunci. Projekt si vyžádá  
10 mld. eur (280 mld. Kč). Jeho cílem je 
umožnit výrobu laciné a ekologicky čisté ener-
gie v podstatě v neomezeném množství.  

Reaktor, známý pod zkratkou ITER, bude 
stát v Cadarache v jižní Francii. Na programu, 
který je rozpočítán na 35 let, se podílejí také 
česká výzkumná pracoviště.  

Severočeské doly vydají letos na 
rekultivace 388 milionů korun  

Severočeské doly, největší tuzemská hně-
douhelná firma, vydá letos na sanace a rekulti-
vace území poškozeného těžbou 388 mil. Kč. 
Meziročně je to zhruba o 32 mil. Kč více. 
Celková plocha rekultivovaných pozemků  
v lokalitách společnosti činí 5930 hektarů,  
z toho na více než 3000 hektarech ploch jsou 
už práce ukončeny.  

ČR chce odklad zavedení ekologic-
kých kritérií v zemědělství  
Česká republika vítá prodloužení systému 

plošných plateb SAPS pro zemědělce v no-
vých členských zemích o dva roky, ale chce 
odklad požadavku Evropské komise na dodr-
žování ekologických kritérií, jaká musejí  
v zemědělství dodržovat ostatní země unie. 
Vyplývá to z vystoupení české ministryně 
zemědělství Mileny Vicenové na zasedání 
ministrů zemědělství EU v Bruselu.  

Systém SAPS pomáhá zemědělcům v osmi  
z deseti zemí, které se připojily k Evropské 
unii v roce 2004. Malta a Slovinsko se roz-
hodly od začátku roku 2007 přijmout stejná 
pravidla jako zbytek unie. Evropská komise v 
září navrhla, aby Česká republika a dalších 
sedm států mohly fungovat v rámci přechod-
ného systému SAPS až do konce roku 2010, 
tedy o dva roky déle, než se předpokládalo. 
Nicméně také chce, aby nové země dodržova-
ly ekologická kritéria, jimiž jsou zemědělské 
dotace podmíněny v ostatních zemích unie, již 
od roku 2009.  

Vláda dá peníze na ekologické vozy  
Britská vláda se rozhodla vyčlenit miliardu 

liber (přes 40 mld. Kč) na nákup 78 tisíc eko-
logických služebních vozů pro ministry a 
státní zaměstnance. Mělo by to snížit emise 
škodlivých plynů, které vládní vozy vypouště-
jí, o 15 %.  

Ministerstvo průmyslu a obchodu a Ministerstvo životního prostředí mají do května příštího roku 
přehodnotit státní program na úspory energie a využití obnovitelných zdrojů. Po jednání vlády to 
řekl premiér Mirek Topolánek. „Je to program, který jsme zdědili a chceme ho vyhodnotit tak, aby 
po květnu příštího roku bylo jasné, jakým způsobem budeme pokračovat,“ uvedl Topolánek.  

Program vznikl ještě před vstupem ČR do EU a měl stimulovat úspory energie a využití obnovi-
telných zdrojů. „Nyní, když jednotlivé resorty podporují úspory energií a využití obnovitelných 
zdrojů hlavně prostřednictvím operačních programů, stal se státní program spíše doplňkem. Rov-
něž objem prostředků poklesl na úkor kofinancovaných programů,“ sdělil mluvčí MPO Tomáš 
Bartovský. Některé resorty, např. Ministerstvo zdravotnictví či Ministerstvo vnitra, financují ener-
getická opatření pouze ve vlastních objektech a z vlastních rozpočtů. „Přes celkové snížení roz-
počtu je žádoucí tento program zachovat, protože umožňuje podporovat aktivity, které nelze efek-
tivně podpořit z operačního programu,“ uvedl mluvčí. Jde např. o malé a pilotní projekty, projekty 
na území hl. m. Prahy, energetické audity, poradenství či vzdělávání. Cílem programu je podpora 
aktivit k lepšímu využití energie a ke snížení podílu fosilních paliv ve spotřebě. Program zahrnuje 
řadu opatření – od podpory energetického vzdělávání veřejnosti přes energetické plánování až  
k investiční podpoře vybraných projektů. Podílí se na zlepšení životního prostředí, přispívá k ener-
getické nezávislosti státu, k rozvoji podnikání a ke změně struktury zemědělské výroby.  

Ministerstva přehodnotí program úspor energií  

ERÚ zvýšil podporu obnovitelných zdrojů  
Podpora výroby elektřiny z obnovitelných 

zdrojů se pro příští rok zvyšuje. Energetický 
regulační úřad (ERÚ) rozhodl o tom, že výkup-
ní ceny u stávajících zdrojů vzrostou o 2 %. 
Podle předsedy ERÚ Josefa Fiřta se u zelených 
bonusů do zvýšení kromě inflace zohlednil i 
nárůst tržní ceny silové elektřiny o 15 %. 
„Významnou změnou pro příští rok je zvýšení 
podpory cíleně pěstované a zelené, tzv. lesní 
biomasy. U první jsme při výpočtu ceny zahr-
nuli i nárůst ceny paliva o 16,6 %, u druhé  
o 11 %,“ informoval Fiřt. 
Zelený bonus inkasuje od 
distribuční firmy ten, kdo 
vyrábí proud z obnovitelných 
zdrojů a sám si najde zákaz-
níka, kterému elektřinu pro-
dá. Např. vlastník bioplynové 
stanice uvedené do provozu 
po 1. lednu 2006 získá  
v rámci zeleného bonusu  
z 1 MWh 1920 Kč. Další 
možností je využít pevné 
výkupní ceny, kdy distributor má povinnost 
výrobci tuto cenu zaplatit a elektřinu vykoupit.  

Větší podporu obnovitelných zdrojů přivítala 
i společnost ČEZ, dominantní tuzemský výrob-
ce elektřiny. „Je jen dobře, že došlo ke zvýšení 
podpory elektřiny vyráběné z obnovitelných 
zdrojů, což by dále mělo napomoci tomuto 
sektoru,“ sdělil mluvčí firmy Ladislav Kříž.  
ČEZ hodlá v následujících letech investovat 

do obnovitelných zdrojů až 30 mld. Kč. Nej-

perspektivnější se v tuzemských podmínkách 
jeví biomasa, ať zelená nebo cíleně pěstovaná. 
Zvýšení podpory pro zelenou biomasu by mělo 
zabránit jejímu vývozu do Polska a Rakouska, 
kde je podpora vyšší. Řadě dodavatelů se tak 
vyplatilo biomasu vyvážet,“ prohlásil Kříž.  

Přestože se produkce elektrické energie  
z biomasy letos prudce zvyšuje, stále je to asi  
s 3 promile jen zanedbatelný zdroj. Např. ČEZ 
za tři letošní čtvrtletí takto vyrobila přes  
158 GWh proudu, meziročně to je 2,5krát více.  

Skupina poslanců navrhla 
zvýšit do roku 2010 podíl 
obnovitelných zdrojů energie, 
a to především biomasy, na 
celkové spotřebě primárních 
energetických zdrojů na 6 %. 
Návrh bývalého ministra 
průmyslu a obchodu Milana 
Urbana či exministra životní-
ho prostředí Libora Am-
brozka by podle nich měl 
přispět ke snížení emisí skle-

níkových plynů a závislosti země na dovozu 
energetických surovin. Podle ministra průmys-
lu a obchodu Martina Římana by přijetí tako-
vého zákona znamenalo dramatické zvýšení 
ceny tepla. Soudí, že postavit nové kapacity na 
spalování biomasy a zásobovat je biomasou 
bude náročné jak investičně, tak provozně. „Je 
otázkou, zda jsme schopni takové množství 
biomasy, které nahradí více než 10 % klasic-
kých zdrojů, vůbec získat,“ prohlásil Říman.  
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